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محسن رضایی:

 دولت مصمم به همفکری با نخبگان اقتصادی است
معاون اقتصادی رییس جمهوری با تاکید بر لزوم ایجاد سیستم و نظام اجماع نخبگانی 
در روند اداره اقتصادی کش�ور، گفت: دولت مصمم است قبل از تصمیم گیری های مهم 

اقتصادی با اساتید و نخبگان اقتصاد، همفکری و هم اندیشی کند.
به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رس��انی دولت، محس��ن رضایی ش��امگاه دوشنبه در نشست 
مش��ترک معاونت اقتصادی ریاس��ت جمه��وری و وزارت اقتصادی ودارای��ی با صاحب نظران 
اقتص��ادی به تاکید رییس جمهوری ب��ر تقویت ارتباط دولت با نخبگان در حوزه های مختلف 
بویژه اس��اتید اقتصاد اش��اره کرد و گفت: دولت استفاده از ظرفیت نخبگان و اساتید برجسته 
حوزه و دانش��گاه را برای اداره کش��ور ضروری می داند و در زمینه موضوعات اقتصادی، وزارت 
امور اقتصادی و دارایی محوریت برگزاری جلسات و نشست های مختلف با صاحب نظران حوزه 
اقتصاد را بر عهده دارد. معاون اقتصادی رییس جمهوری با تشریح مراحل توسعه یافتگی در 
غرب و ش��رق بر پایه دو مدل دانش و فناوری، بهترین الگو در ایران اسلامی را ایجاد سیستم 
اجماع نخبگان��ی عنوان کرد و گفت: این الگو می تواند فراتر از افراد، جناح بندی ها و جریانات 
سیاسی، روند ارتباط دولت با دانشگاه و فناوری را در راستای پیشرفت اقتصادی کشور برقرار 
کن��د. وی تصری��ح کرد: معتقدم با توجه به تجربیات گذش��ته، وجود نظام و سیس��تم اجماع 
نخبگانی در کشور می تواند در تسریع و شتاب بخشیدن به روند توسعه اقتصادی کشور موثر 
باش��د. در این جلسه که ۳ ساعت به طول انجامید، ۱۵ نفر از اساتید و صاحبنظران اقتصادی 

دیدگاه ها و نظرات خود را در خصوص موضوعات مهم اقتصادی کشور بیان کردند

در بیانیه ۲۳۰ نماینده مجلس مطرح شد:

قدردانی از رسانه ملی در ماجرای حمله سایبری به 
سامانه هوشمند سوخت

۲۳۰ نماینده مجلس ش�ورای اسلامی در بیانیه ای از واکنش سریع و اطلاع رسانی 
به موقع رس�انه ملی در ماجرای حمله س�ایبری به س�امانه هوشمند توزیع سوخت 

قدردانی کردند.
به گزارش خبرنگار سیاسی ایرنا، در بیانیه نمایندگان مجلس شورای اسلامی در قدردانی از رسانه 
ملی برای واکنش سریع و اطلاع رسانی به حمله سایبری به سامانه هوشمند توزیع سوخت آمده 
است: هفته گذشته در شرایطی که دشمن توانست از منافذ ناشناخته به شبکه هوشمند سوخت 
نفوذ کند و چند ساعت آرامش مردم ایران را بر هم بزند، هوشیاری و اقدام به موقع رسانه ملی مانع 
تولید ش��ایعات و گسترش اختلال به سایر بخش های جامعه شد. این بیانیه افزود: ما نمایندگان 
امضاکننده این بیانیه ضمن یادآوری مسوولیت دستگاه های ذیربط برای بررسی دقیق و موشکافانه 
حادثه و تاکید بر اهمیت پیشگیری از حوادث مشابه، از ریاست و مدیران و خبرنگاران سازمان صدا 
و سیما که با تصمیم گیری و اقدام به موقع در اطلاع رسانی شفاف و لحظه ای، برنامه ریزی های 
دش��منان برای اخلال در خدمت رس��انی به مردم و ایجاد بی نظمی و نارضایتی اجتماعی را ناکام 
گذاشتند سپاس��گزاریم. نمایندگان مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کردند: عملکرد و رویکرد 
حرفه ای، مخاطب مدار و در عین حال انقلابی س��ازمان صدا و س��یما در اطلاع رسانی و مدیریت 
افکار عمومی در زمان حمله س��ایبری به سامانه هوشمند سوخت که استقبال و تحسین مردم و 
نخبگان را به دنبال داشت باید در سایر موضوعات سیاسی، اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی جریان 
یابد. در این بیانیه آمده است: ما نمایندگان مجلس شورای اسلامی عمیقا بر این باوریم که انتخاب 
این رویکرد اعتماد مردم به صدا و سیما را بیش از پیش افزایش خواهد داد و ظرفیت های بالقوه 
و بی بدیل رسانه ملی در گسترش ارزش های انسانی، اجرای اصول اسلام و تحقق اهداف انقلاب 

اسلامی را بیش از پیش به فعلیت در خواهد آورد.

رییس کمیسیون امنیت ملی مجلس:

 وزارت دفاع، نماد »ما می توانیم« غیرت و اعتماد
به نفس ملت ایران است

ریی�س کمیس�یون امنی�ت مل�ی و سیاس�ت خارجی مجلس ش�ورای اس�لامی 
دستاوردهای وزارت دفاع را چون گنجینه ای ارزشمند دانست و گفت: وزارت دفاع 

نماد »ما می توانیم«، غیرت و اعتماد به نفس ملت ایران است.
به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رس��انی وزارت دفاع، وحید جلال زاده در نشس��ت مشترک با 
سرتیپ محمدرضا قرایی آشتیانی وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح، با قدردانی از تلاش ها 
و مجاهدت های بی دریغ دست اندکاران صنعت دفاعی به ویژه دانشمندانی چون شهید محسن 
فخری زاده، گفت: ان ش��اء الله راه این ش��هید والامقام با جدیت و اهتمام بیشتر دنبال شده و 
افکار او در مجموعه وزارت دفاع جاری و ساری باشد. رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس با بیان اینکه نگاه ما به وزارت دفاع حاکمیتی و فرادولتی است، افزود: وزارت 
دف��اع با مجموع��ه اقدامات و فراهم آوری زیرس��اخت های لازم در حوزه های مختلف دفاعی و 
امنیتی، به عنوان یک پیش��ران و الگوی پیش��رفت در کشور نقش خود را به خوبی ایفا کرده 
اس��ت. جلال زاده با بیان اینکه وزارت دفاع با همت و تلاش دس��ت اندرکاران دفاعی به مرزی 
از دانش رس��یده است که این س��ازمان را در لبه فناوری قرار داده، اظهار کرد: حرکت و سیر 
صعودی وزارت دفاع برای بسیاری از بخش های دولت می تواند الگوی عینی باشد. وی با بیان 
اینکه دس��تاوردهای وزارت دفاع چون گنجینه ای ارزشمند باید پاس داشته شده و قدر آن را 

بدانیم، افزود: وزارت دفاع نماد »ما می توانیم«، غیرت و اعتماد به نفس ملت ایران است.

نایب رئیس کمیس�یون مشترک طرح حمایت از خانواده و جوانی جمعیت گفت: با 
تشکیل کمیته غربالگری در کمیسیون و همفکری با متخصصان مقرر شد غربالگری 

حذف نشود بلکه اختیاری، علمی و با نظر پزشک متخصص انجام شود.
به گزارش خبرنگار پارلمانی ایرنا، فاطمه محمد بیگی در نشس��ت خبری درباره طرح اظهار 
کرد: بررس��ی های بیمه ای نشان می دهد که تا چهل س��ال آینده در صورت عدم حمایت از 
فرزندآوری، صندوق های بیمه دچار ورشکس��تگی می ش��وند و فروپاشی اقتصاد و بحران کار 
را ش��اهد خواهیم بود. وی با بیان اینکه برای رش��د اقتصادی از همین حالا باید به فکر رشد 
جمعیت باش��یم، گفت: ما به دنبال رفع موانع فرزندآوری هستیم تا پدران و مادران به دلیل 

مشکلات معیشتی از فرزندآوری محروم نشوند.
محمدبیگی اظهار داشت: در کمیسیون مشترک طرح حمایت از خانواده و جوانی جمعیت، 
کمیته غربال گری تش��کیل ش��د و متخصصان زنان در این جلس��ات حضور یافتند و نتیجه 

بررسی ها این شد که غربالگری حذف نشود بلکه اختیاری، علمی و با نظر پزشک متخصص 
مورد توجه قرار گیرد. نماینده مردم قزوین و آبیک و البرز در ادامه ارتقای کیفیت مراقبت های 
دوران ب��ارداری و تروی��ج زایمان طبیعی را از مواد طرح حمایت از خانواده و جوانی جمعیت 
عنوان کرد و گفت: علاوه بر این از مادران باردار ارزشیابی و نظرسنجی در مورد عملکرد کادر 
بهداش��تی و درمان حین زایمان انجام خواهد ش��د و کارانه کادر بهداشت و درمان مطابق با 
عملکرد آنان خواهد بود. ضمن اینکه تلاش شده با راه اندازی پرونده های الکترونیک، ارتقای 
کیفیت دوران بارداری را داش��ته باش��یم. این نماینده مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه 
طرح حمایت از خانواده و جوانی جمعیت خانواده محور و سلامت محور است، گفت: اجرای 
این قانون منجر به کاهش فاصله طبقاتی در جامعه می شود. محمد بیگی گفت: ما به دنبال 
ارتقای سلامت مادر و کودک و افزایش باکیفیت نمای جوانی جمعیت هستیم و همه ما باید 

برای افزایش جمعیت برنامه داشته باشیم.

مع�اون اول ریی�س جمه�وری بر ل�زوم آغاز 
عملیات بازسازی و رسیدگی به شهرستان های 
زلزل�ه زده اندی�کا و کوهرن�گ در اس�رع وقت 

تأکید کرد.
به گزارش ایرنا از پایگاه معاون اول رییس جمهوری، 
به دنبال بازدید سرزده آیت الله سید ابراهیم رییسی 
از شهرستان زلزله زده اندیکا که جمعه هفته گذشته 
ب��ا همراهی معاون اول رییس جمهوری انجام ش��د، 
محمد مخبر عصر دوش��نبه جلس��ه ای برای پیگیری 
دس��تورات رییس جمهوری و رسیدگی به مسایل و 
مشکلات مردم زلزله زده شهرستان اندیکا در استان 
خوزستان و شهرستان کوهرنگ در استان چهارمحال 
و بختی��اری برگزار و تکالیف و وظایف دس��تگاه های 
اجرای��ی را ب��رای جبران خس��ارات ناش��ی از زلزله 
مشخ��ص کرد. معاون اول ریی��س جمهوری بر لزوم 
آغاز عملیات بازس��ازی و رسیدگی به شهرستان های 
زلزل��ه زده اندیک��ا و کوهرنگ در اس��رع وقت تأکید 
کرد و گفت: بازس��ازی مناطق آس��یب دیده ناشی از 
زلزله فرصتی برای محرومیت زدایی و رفع مس��ایل و 
تنگناهای این دو شهرس��تان است و با توجه به آغاز 
فصل س��رما، لازم اس��ت که روند بازسازی با حداکثر 
س��رعت انجام ش��ود. معاون اول رییس جمهوری در 

این جلسه از استاندار خوزستان، دستگاه های اجرایی 
و نهادهای عمومی خواس��ت در اس��رع وقت و ظرف 
یکی دو روز آینده با تقس��یم کار دقیق و با استفادها 
از ظرفیت های اس��تان های همجوار، روند بازس��ازی 

و رس��یدگی به شهرس��تان های زلزل��ه زده اندیکا و 
کوهرن��گ را آغاز کنند و اقدامات لازم را برای کمک 

به محرومیت زدایی از این مناطق انجام دهند.
در ای��ن جلس��ه ک��ه وزیران کش��ور، نی��رو، جهاد 

کش��اورزی، سرپرس��ت وزارت آم��وزش و پ��رورش، 
استاندار خوزس��تان، معاون اجرایی رییس جمهوری 
و سرپرس��ت نهاد ریاس��ت جمهوری، ریی��س بنیاد 
مس��کن، رییس جمعیت هلال احمر، رییس سازمان 
نوس��ازی مدارس، رییس سازمان بسیج مستضعفین، 
رییس س��ازمان بس��یج س��ازندگی، مدیرعامل بنیاد 
برک��ت، مدیرعامل بانک ملی ایران، رییس س��ازمان 
مدیری��ت بحران کشور، معاون توس��عه روس��تایی و 
مناط��ق محروم، امام جمعه، فرماندار و نماینده مردم 
شهرستان اندیکا در مجلس شورای اسلامی نیز حضور 
داشتند، گزارشی از برآورد خسارات ناشی از زلزله در 
شهرستان های اندیکا و کوهرنگ ارائه و پس از بحث 
و بررسی، تصمیماتی در راستای جبران این خسارات 

و کمک به رفع محرومیت این مناطق اتخاذ شد.
تعمیر، احداث و بازسازی واحدهای مسکونی آسیب 
دیده، پرداخت تس��هیلات قرض الحسنه برای اجرای 
طرح های اشتغالزا، ساخت مدرسه، احداث بیمارستان 
و خانه بهداش��ت، تکمیل طرح های آبرس��انی و برق 
رسانی، تعمیر و احداث راه های روستایی و عشایری، 
کمک به حمل و نقل عمومی و ایجاد جایگاه سوخت، 
س��اماندهی تلفن همراه و ثابت و تدوین طرح توسعه 

اندیکا و کوهرنگ از جمله مصوبات این جلسه بود.

نماین�ده مردم اس�د آباد در مجلس ش�ورای 
اس�لامی با بیان اینکه دولت رییس�ی و مجلس 
یازده�م را شکس�تن انحص�ار چن�د س�اله در 
مدیریت کش�ور می دانیم، گفت: امروز کشور به 
س�رباز نیاز دارد چرا که مردم تجربه تلخ حضور 
ژنرال های پرادعا و صاحب کرسی  در دولت های 

مختلف را فراموش نکرده اند.
به گزارش خبرنگار سیاسی ایرنا، کیومرث سرمدی واله 
در جلسه علنی مجلس ش��ورای اسلامی در نطق میان 
دس��تور گفت: در آغاز گام دوم انقلاب اسلامی که بنا به 
فرمایش مقام معظم رهبری، سپردن امور به دست دولتی 
انقلابی توسط مردم ایران ارزشمند و بی نظیر است.  وی 
اف��زود: مردم پ��س از مبارزه، ایثار و دف��اع از آرمان های 
مقدس جمهوری اسلامی انتظار دارند مشکلات آنها حل 
و تجربه های تلخ گذشته تکرار نشود و زمام امور به افراد 
عدالت خواه، پاکدست و امانت دار سپرده شود. به فرموده 
شهید دکتر بهشتی شیفته خدمت باشند نه تنشه قدرت. 
نماینده مردم اس��دآباد در مجلس بیان داشت: خداوند 
را ش��اکر هس��تیم که به عقلانیت انقلابی بازگشته ایم 
و دولت رئیس��ی و مجلس یازدهم را شکس��ت انحصار 
چند س��اله در مدیریت کش��ور می دانیم.   سرمدی واله 
خاطرنش��ان کرد: امروز کشور به سرباز نیاز دارد چرا که 
مردم تجربه تلخ حضور ژنرال های پرادعا و صاحب کرسی  
در دولت های مختلف را فراموش نکرده اند.  وی خطاب به 
رییس جمهوری گفت: مجلس به دولت جنابعالی اعتماد 
حداکثری داشته و حتما این اعتماد را قدر دانسته و در 

امور اجرایی کش��ور جز همراه��ی و همفکری دخالتی 
نخواهد داش��ت. ما نمایندگان مدیران شما را در استان 
و شهرس��تان یاری خواهیم ک��رد و ضمن حفظ جایگاه 
نظارتی و تقنینی مجلس در حل مش��کلات و پیش برد 
اهداف شما و همکارانتان در کنارتان خواهیم بود. نماینده 
مردم اسد آباد در مجلس شورای اسلامی ضمن قدردانی 
از تدابیر دولت در ماه های آغازین فعالیت خود و حضور 
میدانی در استان ها گفت: بدیهی است برخی مشکلات از 
جمله کسری بودجه مخصوصا اعتبارات عمرانی دغدغه 
قابل ملاحظه است که مجلس باید اقدام عاجل و منطقی 
اتخاذ کند. عضو کمیس��یون اجتماعی مجلس شورای 
اسلامی اظهار داش��ت: مهمترین مسئله داخلی در این 
ایام ساماندهی سریع وزارتخانه ها و مدیران میانی دولت 
است. انتظار می رود که نیروهای انقلابی، پرکار، پاکدست، 
متخصص، کاردان جایگزین مدیران مس��تقر شوند چرا 
که قطعا مس��ببان وضع کنونی اگر نسخه شفا داشتند 

نتیجه اش صف مرغ نمی شد. 

فرمانده قرارگاه عملیاتی س�تاد ملی مقابله با 
کرونا، ش�مار ش�هرهای قرمز را ۲۲ شهر عنوان 
کرد و گفت: احتمال اضافه ش�دن به ش�هرهای 
قرم�ز وج�ود دارد و محدودیت ه�ای کرونای�ی 
ت�ا رفع نگرانی ه�ا از پیک شش�م ادامه خواهد 

داشت.
به گزارش خبرنگار سیاسی ایرنا، احمد وحیدی پس 
از نشست قرارگاه عملیاتی ستاد ملی مقابله با کرونا در 
جمع خبرنگاران، گفت: موضوع اصلی نشس��ت درباره 
نگرانی از وقوع پیک ششم بود و  باید نسبت به پیک 

ششم حساس باشیم.
فرمانده قرارگاه عملیاتی س��تاد ملی مقابله با کرونا 
ادامه داد: به همین منظور در این نشس��ت به تقویت 
طرح شهید سلیمانی از حیث مراقبت ها، غربالگری و 

تست های پی سی آر تاکید شد.
وحی��دی افزود: مقرر ش��د اکیپ های خ��اص وارد 
شهرهای قرمز شوند و نسبت به شدیدتر نشدن کرونا 

در این ش��هرها مراقبت کنند، و در شهرهای نارنجی 
هم باید بیشتر دقت و مراقبت شود تا قرمز نشود.

وی درباره محدودیت ها، گفت: تاکنون تغییراتی در 
محدودیت ها حاصل نش��ده و این محدودیت ها تا رفع 
نگرانی از پیک شش��م ادامه دارد. موضوعات متعددی 
چون تقویت بس��ترهای مورد نیاز برای توسعه مبارزه 
با کرونا، اجرایی و برخی برای تصمیم گیری در ستاد 

ملی بررسی می شود.
وزیر کش��ور یادآور ش��د: لغو محدودیت های شبانه 
هم در س��تاد ملی  بررسی و تصمیم گیری می شود و 
چیزی در ارتباط با این موضوع نس��بت به قبل عوض 

نشده است.
وحیدی درباره محدودیت های اصناف و ساعات کار 
آنها، گفت: محدودیت عوض نش��ده و مهم این است 
زدن ۲ دُز واکس��ن  کرونا برای اصناف لازم است و تا 

اول آبان باید یک دُز را زده باشند.
وی اضافه کرد: طرح هوش��مند هم در س��ه استان 
پایلوت یعنی قزوین، کردس��تان و آذربایجان غربی به 

خوبی انجام شد و نتایج خوبی داشته است.
فرمان��ده ق��رارگاه عملیاتی س��تاد مل��ی مقابله با 
کرون��ا درباره  چگونگی بازگش��ایی مدارس هم گفت: 
مدارس براب��ر ابلاغیه های قبل و اعلام وزارت آموزش 
و پرورش با حفظ پروتکل ها، اعمال ماس��ک، به شکل 
ترکیب��ی و حضوری دایر اس��ت. در ش��هرهای قرمز 
چ��ون محدودیت ها بیش��تر اس��ت، به می��زان همان 

محدودیت ها، کلاس ها تشکیل می شود.

نماینده اسدآباد: 

مردم تجربه ژنرال های پرادعا را فراموش نکرده اند
وزیر کشور:

 محدودیت های کرونایی تا رفع نگرانی ادامه دارد

دستور ویژه معاون اول رییس جمهوری برای آغاز بازسازی اندیکا و کوهرنگ

در چند سال اخیر بازار خودرو به طور مستمر 
دچ�ار التهاب ش�ده و قیمت ه�ا چندین برابر 
افزایش پیدا کرده و بعد از نوس�انات لحظه ای، 
مدتی اس�ت که عرضه خ�ودرو از طریق قرعه 

کشی انجام می شود.
بلبشوی بازار خودرو نخستین بار در دولت دهم بود 
و ب��ار دوم نیز در دولت دوازدهم رخ داد ولی با اینکه 
مقامات ارشد این دولت ها دست به کار شدند در عمل 

مداخله آنها در این بازار، نتیجه مثبتی در بر نداشت!
در دوره اخی��ر نهایت��اً از اوای��ل س��ال ۹۹ فروش 
خودروه��ای تولید داخلی از طری��ق قرعه کشی در 
دستور کار قرار گرفت که وضعیت بازار خودرو به یک 
کلاف سر در گم تبدیل شده و نا به سامانی این بازار 

مهم هنوز هم ادامه دارد.
با همه این تفاس��یر اما، وزیر صمت از حذف قرعه 
کشی خودرو در س��ال ۱۴۰۱ خبر داده که به تعبیر 

شخصی خود، طرحی ناموفق قلمداد می گردد!
سیدرضا فاطمی امین در خصوص برنامه های پیش 
روی ب��ازار خودرو هم افزود: امس��ال با افزایش تولید 
صد هزار دستگاه خودرو، تولید این محصولات به یک 
میلیون دستگاه خواهد رسید ضمن اینکه سال آینده 
ی��ک میلیون و ۶۰۰ هزار دس��تگاه خودرو در کشور 

تولید می شود.
وی ب��ا مُلغی دانس��تن بحث قرعه کش��ی خودرو 
در س��ال آیتده تلویحاً تاکید کرده که خودروس��ازان 
مش��کلات عدیده ای دارند که باید برای حل آن اقدام 

گردد!
  افزایش تیراژ تولید خودرو و ارتقای کیفیت 

بدون توجه به قیمت قابل قبول نیست!
حدود ۱۷ ماه از اعمال سیستم قرعه کشی  در فروش 
خودروهای داخلی می گذرد و حالا وزیر صنعت، معدن 

و تجارت می گوید با این روش مخالف است.
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس معتقد است 
هرچند س��از و کار کنونی قرعه کشی خودرو ایرادات 
بسیاری دارد اما حذف این مکانیزم بدون پیش بینی 

راهکار جایگزین عاقلانه نیست!
حجت الله فیروزی درب��اره صحبت های اخیر وزیر 
صمت مبن��ی بر ح��ذف قرعه کشی خ��ودرو گفت: 
هرچند وزیر صنعت، معدن و تج��ارت برای افزایش 
تیراژ تولی��د و بهب��ود کیفیت خودروه��ای داخلی 

برنامه ریزی کرده اس��ت اما علاوه بر این دو موضوع، 
باید به رضایت مشتریان از خودروهای تولیدی و سهل 
الوصول ب��ودن خرید خودرو نیز به عنوان مولفه های 
مهم صنعت خودروس��ازی توجه ش��ود زیرا در سایر 
کشورها، خودرو کالایی مصرفی بوده و مردم می توانند 
به صورت اقس��اط یا با تس��هیلات مناسب خودروی 
م��ورد نظر خود را به راحتی خریداری کنند بنابراین 
افزایش تیراژ تولی��د و ارتقای کیفیت بدون توجه به 

قیمت قابل قبول نیست!
وی ب��ا بیان اینکه حذف قرع��ه  کشی بدون پیش  
بینی راه جایگزین با وجود تمام ایرادات وارده به آن، 
عاقلانه نیست خاطرنشان کرد: هرچند در حال حاضر 
با ثبت نام و برنده ش��دن در قرعه  کشی خودرو افراد 
سودهای کلان به دست می آورند که این موضوع باید 
ساماندهی شود اما توجه به این نکته نیز ضروری است 
که در صورت حذف قرعه کشی، چه راهکار و س��از و 
کاری برای عرضه خودرو پیش بینی می ش��ود تا این 

کالا به دست مصرف کننده واقعی برسد!
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس یادآور شد: 
وزارت صنعت، معدن و تج��ارت باید به جای حذف 
قرعه کشی بدون در نظر گرفت��ن راهکار جایگزین، 
ای��رادات ای��ن روش را رفع کند تا خودرو به دس��ت 

مصرف کننده اصلی برسد.
  حذف طرح قرعه کشی بدون افزایش تیراژ 

تولید و واردات خودرو ممکن نیست!
اتفاق��ات رخ  داده در مدت��ی ک��ه از قرع��ه  کشی 
خودروهای داخلی می گذرد نشان می دهد همچنان 
تقاضای بس��یار بالایی برای طرح های فروش خودرو 
وج��ود دارد و قیمت در بازار نی��ز متأثر از اعمال این 

سیستم، پایین نیامده است.
همی��ن چند وقت پی��ش در یکی از ف��روش فوق  
العاده های خودروسازان، تقاضایی بیش از پنج میلیون 
نفر به ثبت رسید، بنابراین اعمال سیستم قرعه  کشی 
کمک��ی به تنظیم بازار نکرده و نباید هم می کرد زیرا 
پای کمبود تولید و عرضه و قیمت  گذاری دس��توری 

در میان بود و همچنان هم وجود دارد!
حال به نظر می رسد بهتر اس��ت مسئولان وزارت 
صم��ت در برنامه ای که مشغول تدوین آن هس��تند 
تجربی��ات بعد و قبل از طرح قرع��ه کشی را در نظر 
بگیرند و از اقدامات به  اصطلاح پوپولیستی و قهری در 

بازار خودرو بپرهیزند.
به اعتقاد بسیاری از کارشناسان تا وقتی روند تولید 
و عرضه مناس��ب نبوده و قیمت  گذاری دستوری به 
اج��را دربیاید نمی توان بازار خ��ودرو را تنظیم کرد و 
از عطش تقاضا کاس��ت زیرا مادامی که میان قیمت 
کارخانه و بازار خودروها فاصله باش��د سفره رانت در 
بازار پهن است و خیلی ها سعی می کنند به هر نحوی 

سر این سفره بنشینند. 
بنابراین اگر قرار باشد در برنامه وزارت صمت فقط 
قرعه  کشی حذف ش��ده و قیمت  گذاری دس��توری 
پایدار بماند هر فرآیند دس��توری دیگری نیز در بازار 

خودرو محکوم به شکست خواهد بود!
هرچند قرعه کشی به نوعی مانند بلیت برنده شدن 

بخ��ت آزمایی بوده و افراد با ثبت نام و برنده ش��دن 
می توانند یک شبه سود کلانی به دست آورند اما باید 
به این نکته نیز توجه کرد که حذف قرعه کشی بدون 

افزایش تیراژ تولید و واردات ممکن نیست.
در ه��ر صورت تا وقتی که روش جایگزین منطقی 
معرفی نشود نبای��د قرعه کشی حذف گردد چرا که 
در دوران��ی که همی��ن روش قرعه کشی فعلی نبود 

واگذاری خودرو بسیار مبهم بود.
  نیمی از خودروهای فروش رفته قرعه کشی 

به دست مصرف کننده واقعی نرسیده اند!
یک کارش��ناس صنعت خودرو دو موضوع کلیدی 
دلای��ل التهاب بازار خ��ودرو و عرضه خودرو از طریق 
قرع��ه کشی را م��ورد تاکید ق��رار داد و گفت: قرعه 

کش��ی خودرو یکی از غیرعاقلانه ترین ش��یوه هایی 
بود که برای مدیریت بازار اس��تفاده شد؛ به این دلیل 
غیرعاقلانه است که صاحب یک پراید فرسوده با عمر 
۱۰ ساله یا بیشتر که مسافرکشی هم می کند اجازه 
ندارد ثبت نام کند زیرا این شخص، یک پلاک فعال 

دارد!
فربدُ زاوه اف��زود: این نوع طرح های غیرعاقلانه در 
زم��ان وقوع بح��ران ها ارائه می ش��وند و اکنون هم 
مشاه��ده می کنیم که نیم��ی از خودروهای فروش 
رفته، به دس��ت مص��رف کننده واقعی نرس��یده اند 
کمااینکه هزینه تولید ای��ن خودروها را ۸۰ میلیون 

ایرانی از طریق تورم پرداخت می کنند!
این کارشناس صنعت خودرو خاطرنشان کرد: اساساً 
دولت دوازدهم سیاس��ت سرکوب نرخ ارز را در پیش 
گرفت و سیاست سرکوب قیمت خودرو را نیز با تاکید 
بر تصوی��ب قیمت درب کارخان��ه در پیش گرفت و 

همین کار، دوباره عامل افزایش تورم گردید!
وی تاکی��د کرد: حاصل اجرای این سیاس��ت، یک 
زیان وحشتناک و ی��ک بدهی وحشتناک تر در حد 
۵۰ هزار میلیارد تومان در شرکت های خودرو سازی 
شناس��ایی شده و از طرف دیگر، شرکت های خودرو 
سازی یک بدهی حدود ۱۷۰ هزار میلیارد تومانی به 

اقتصاد ایران دارند.
زاوه یادآور شد: همین زیان و بدهی، به یک موتور 
تورمی تبدیل ش��ده و باعث ش��ده همه کالاها گران 
ش��وند، البته از اول معلوم بود ک��ه این نوع روش ها، 
ناکارآمد ب��وده و جواب نخواهد داد و در نتیجه، موج 

های تورم را تشدید می کند.
  تداوم قیمت گذاری دس�توری فعلی زیان 

انباشته هنگفت را حجیم تر خواهد کرد
یک��ی از ابزار ه��ای دول��ت برای کنت��رل بازار های 
انحصاری و غیررقابتی قیمت گذاری دستوری است 
به طوری که با اس��تفاده از ای��ن روش و بدون توجه 
ب��ه عرضه و تقاضا، قیمت کالا ه��ا را در یک محدوده 
مشخص نگه می دارد و اجازه افزایش و یا کاهش آن 

را نمی دهد.
در این راستا، دولت برای مدیریت بازار خودرو نیز، 
قیمت ه��ا را به  صورت دس��توری تعیین می کند لذا 
قیمت گذاری دستوری خودرو شاید بتواند بازار را در 
اختیار دولت قرار دهد اما هم تولید کننده، فروشنده و 

عرضه  کننده از این موضوع متضرر خواهد شد و هم 
تاثیر منفی روی میزان تقاضا و خرید دارد.

به گفته خودروس��ازان و قطعه س��ازان نیز، تداوم 
قیمت گذاری دس��توری به طور قطع زیان انباش��ته 
هنگفت صنعت خ��ودرو را حجیم تر خواهد کرد چرا 
که این مسئله نمی تواند هزینه های تولید را پوشش 
دهد و این زیان ناشی از کمبود نقدینگی خودروسازان 
منجر به کاهش میزان س��فارش برای قطعات جدید 
می شود و در ادامه، قطعه سازان نیز مجبور به کاهش 

تولید خواهند شد!
البته در زاویه دقیق تر، می توان بیان داشت که نحوه 
قیمت گذاری خودرو از سوی شورای رقابت و عملکرد 
این نهاد فقط مورد انتقاد خودروس��ازان نیست بلکه 
کارشناسان زیادی نیز به شیوه قیمت گذاری خودرو 

انتقاد دارند.
به گفته فعالان این حوزه، ش��ورای رقابت با شیوه  
ای که در قیمت گذاری دارد نه تنها به کاهش تولید 
دامن می زند بلکه زمینه برای افزایش اختلاف قیمت 
بین کارخانه و بازار را فراهم و به دلالان اجازه جولان 
می دهد؛ بنابراین تنه��ا راه  حلی که می تواند صنعت 
خودروس��ازی و بازار خودرو را از این وضعیت نجات 
دهد کاهش مداخله گری دولت و آزادس��ازی واردات 
و در نهای��ت حذف قیمت  گذاری دس��توری خودرو 
خواهد بود تا هم خریداران، خودرو را با قیمت مناسب 
خریداری کنند و هم خودروسازان بتوانند به فعالیت 

خود ادامه دهند.

بخت آزمایی خودرویی
»عصرآزادی« از ابعاد مثبت و منفی طرح قرعه کشی 

خودروهای داخلی گزارش می دهد؛

عصرآزادی/ شهرام صادق زاده 

عضو کمیسیون صنایع 
و معادن مجلس:

وزارت صمت باید به 
جای حذف قرعه کشی 
بدون در نظر گرفتن 

راهکار جایگزین، 
ایرادات این روش را 
رفع کند تا خودرو به 
دست مصرف کننده 

اصلی برسد!

نایب رئیس کمیسیون 
مشترک طرح حمایت از 
خانواده و جوانی جمعیت:

برای رشد 
 اقتصادی باید

به فکر رشد 
جمعیت باشیم


